
Post-doc en mentor, Eveline de Zeeuw en Jacob de Boer
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Coaching wetenschap

Een gids 
die weet 
hoe je 
de top 
bereikt
Hoe kom je die 
moeilijke postdoc-
jaren door? Neem 
een ervaren 
hoogleraar als 
mentor.
DOOR WELMOED VISSER 
FOTO MARTIJN GIJSBERTSEN

V
oor Eveline de Zeeuw 
(31) was het een dilemma: 
vraag ik dit jaar een Veni-
beurs aan of richt ik mijn 
energie op iets anders? De 
postdoc bij biologische 
psychologie die onder-

zoek doet met data uit het tweelingenre-
gister koos uiteindelijk voor het laatste: 
wetenschapsfinancier NWO stelde vorig 
jaar een nieuwe beurs in voor het repli-
ceren van studies die ergens anders zijn 
gedaan. De Zeeuw zag meteen een kans: 
“Er is Amerikaans onderzoek naar  de 
vraag of de kwaliteit van 
de instructie van de leraar 
bijdraagt aan hoe goed 
kinderen kunnen lezen. 
Het effect dat de onder-
zoekers vonden was vrij 
groot. Maar misschien ligt 
dat voor Nederland wel 
anders: ons onderwijs-
systeem is tenslotte heel 
anders ingericht. Dat wil 
ik graag onderzoeken.” De 
Zeeuw wil gegevens uit het tweelingen-
register gebruiken voor haar onderzoek. 
Ze vroeg een beurs aan bij NWO en liet 
een aanvraag voor een Veni-beurs dit jaar 
schieten.

Minimaal vijf gesprekken per jaar
Deels was het een strategische keuze, 
waarbij meespeelde dat een paar collega’s 
uit haar onderzoeksgroep dit jaar ook een 
Veni hebben aangevraagd. Of De Zeeuw 
goed heeft gegokt, weet ze nog niet. In 
juli  hoort ze of ze de beurs heeft gekre-
gen. De keuze kan grote consequenties 

hebben voor haar wetenschappelijke 
carrière: haalt ze de beurs binnen, dan is 
een vaste aanstelling misschien mogelijk. 
Maar krijgt ze die niet, dan  heeft ze nu 
nog maar één kans om een Veni-subsidie 
aan te vragen.
Dit is een van de afwegingen waarover De 
Zeeuw best had willen sparren met een 
ervaren wetenschapper, maar ze had toen 
nog geen mentor. Nu wel. De Zeeuw is 
gekoppeld aan hoogleraar milieuchemie 
en toxicologie Jacob de Boer (61), die 
een ruime ervaring heeft als wetenschap-
per en leidinggevende, onder meer als 
voormalig directeur van het Instituut 
voor Milieuvraagstukken. Het mentor-
programma van de VU is er voor weten-
schappers die tussen de promotie en een 
vaste aanstelling in zitten. Ze worden 
gekoppeld aan een wetenschapper 
met kennis en ervaring op de terreinen 
waarin ze graag gecoacht willen worden. 
Het mentoraat bestaat uit minimaal vijf 
gesprekken gedurende een jaar.

Steviger in je schoenen staan
Immers, de jaren tussen de promotie en 

een vaste aanstelling op de 
universiteit zijn de zwaar-
ste in de carrière van een 
wetenschapper. Dan moet 
het allemaal gebeuren: 
beurzen binnenhalen, een 
netwerk opbouwen, in 
toptijdschriften publice-
ren, zichtbaar zijn, buiten-
landervaring opdoen, 
laten zien dat je leiding 
kunt geven. En natuurlijk 

kun je het onderzoek en onderwijs waar-
voor je bent aangesteld ook niet laten 
verslonzen.
Je werkt je dus drie slagen in de rondte 
en nog is het niet genoeg. Geen wonder 
dat veel wetenschappers - en dan vooral 
vrouwen die ook nog eens de druk van 
een tikkende biologische klok voelen - 
een wetenschappelijke loopbaan ergens 
in deze jaren voor gezien houden. Dat de 
postdoc-contracten steeds korter worden 
(anderhalf jaar soms) en er steeds minder 
vaste aanstellingen zijn voor jonge weten-
schappers, helpt niet.

‘Je werkt je dus 
drie slagen in de 
rondte en nog is 
het niet genoeg’
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Kortom, wetenschappers kunnen in 
deze fase van hun carrière wel wat steun 
gebruiken. En wie kunnen die nu beter 
geven dan ervaren wetenschappers? 
dachten Lidy Stassen en Josien Hagen 
van de dienst HRM, die het mentorpro-
gramma organiseren. Dit loopt nu vier 
jaar en de ervaringen zijn positief. Stas-
sen: “We horen van mensen dat ze er echt 
iets aan hebben gehad. Dat ze steviger in 
hun schoenen stonden bij beslissingen.” 
Ook de mentoren zijn over het algemeen 
positief. Vaak doen ze verschillende jaren 
achter elkaar mee.
Jacob de Boer doet het dit jaar bijvoor-
beeld voor de derde keer. Hij vindt het 
belangrijk en leuk: “Ik denk dat ik de 
wetenschappers die ik heb begeleid, 
heb kunnen helpen met mijn helikop-
terview. Door mijn ervaring kan ik wat 
verder kijken en weet ik hoe dingen zich 
vaak ontwikkelen. En zelf leer ik er ook 
van wat er speelt in de 
hoofden van jonge weten-
schappers. Dat is ook 
nuttig voor mij als leiding-
gevende.”

Niet durven vragen
De onderwerpen waar-
mee de wetenschappers 
bij De Boer aanklopten, 
waren verschillend: de een 
worstelde met de balans 
tussen werk en privé. De ander zat meer 
met de sfeer in de onderzoeksgroep in de 
maag. Hoe kaart je dingen aan die anders 
lopen dan je graag zou willen, of houd je 
je mond? “Soms helpt het om dan van je 
mentor te horen dat je gewoon om een 
functioneringsgesprek mag vragen, ook 
al heeft je hoogleraar gezegd dat die daar 
niet aan doet”, zegt De Boer, “vaak weten 
jonge wetenschappers niet goed wat 
hun rechten en mogelijkheden zijn en 
durven ze daar niet naar te vragen bij hun 
leidinggevende.”
En natuurlijk zijn er dingen veranderd 
sinds de tijd dat De Boer zelf als jonge 
wetenschapper aan de poorten van de 
ivoren toren rammelde. “Het is altijd 
hard werken geweest in de wetenschap”, 

‘Ik kan jonge 
wetenschappers 
helpen met mijn 
helikopterview’

zegt De Boer. “En ik denk wel dat de druk 
nu nog wat hoger is en de vooruitzichten 
onzekerder, omdat je minder snel een 
vaste aanstelling krijgt.” 

Realistisch beeld
De Zeeuw wilde graag een mentor die 
verstand heeft van het combineren van 
onderwijs en onderzoek en iemand die 
haar advies kan geven bij de keuzes 
waarvoor ze de komende tijd staat: moet 
je voor je eigen beurzen gaan, of meer 

samenwerken? Hoe zet 
je jezelf als wetenschap-
per op de kaart? Moet ze 
naar het buitenland, ook 
als de wereldtop op haar 
vakgebied hier aan de VU 
zit? Hoe houd je focus 
in je onderzoek? Met die 
vragen als vertrekpunt is 
ze aan De Boer gekoppeld. 
Wat ze aan elkaar gaan 
hebben, weten ze nog niet. 

Ze hebben pas één kennismakingsge-
sprek achter de rug.
Soms helpt het om uit je eigen ervaringen 
te putten als je iemand begeleidt, weet De 
Boer. “Ik herinner me nog goed hoe lang 
ik over mijn eerste artikel deed voordat 
ik het  instuurde naar een internationaal 
tijdschrift, waarvan ik heel graag wilde 
dat ze het zouden publiceren. Inmid-
dels ben ik hoofdredacteur van datzelfde 
tijdschrift, maar daar zaten jaren en 
jaren tussen van liefdewerk oud papier. 
Ik hoop dat ik jongere wetenschappers 
kan helpen door te vertellen welke kleine 
stapjes ik heb genomen heb, zodat ze een 
realistisch beeld krijgen en ook kunnen 
afwegen of een carrière als wetenschap-
per echt iets voor ze is.”

hoe krijg je 
of word je 
een mentor?
> Jonge wetenschappers 
die graag een ervaren 
wetenschapper als mentor willen, 
moeten zich laten voordragen 
door hun faculteit. Dat loopt via 
de P&O-adviseur.  

> Zij moeten gepromoveerd 
zijn en een tijdelijke aanstelling 
hebben als postdoc of 
universitair docent.

> Het programma gaat eens per 
jaar van start, in het najaar.

> Dit jaar hebben 37 
wetenschappers, van wie er 
twintig vrouw zijn, een mentor.

> Het programma duurt een 
jaar, waarin minstens vijf 
gesprekken plaatsvinden tussen 
wetenschapper en mentor.

> Mentoren krijgen vooraf een 
workshop.

> De begeleide wetenschapper 
en mentor worden aan elkaar 
gekoppeld op basis van de vraag 
van de wetenschapper en de 
expertise van de mentor.

> Uitzonderingen daargelaten 
komen de mentor en de 
begeleide wetenschapper niet uit 
dezelfde faculteit.

> De VU overweegt om ook een 
mentoraat in te stellen voor 
ondersteunend personeel.

Dick de Gilder hoofddocent organisatiewetenschappen en 
voorzitter onderdeelcommissie Sociale Wetenschappen

zich niet snel ziek. Ze zijn ook 
moeilijk te vervangen als ze 
college moeten geven. Maar soms 
vallen mensen om. Op mijn facul-
teit zijn verschillende mensen 
langdurig ziek, mede door burn-
outs. Probleem is dan weer dat er 
geen geld is om vervangers aan 
te stellen. Dus neemt de werklast 
voor de anderen toe. Je moet 
uitkijken dat je dan niet in een 
vicieuze cirkel terechtkomt en 
hele afdelingen omvallen. Dus 
geef geld voor vervanging bij 
langdurige ziekte.”

Wat moet er verder gebeuren? 
“Er moeten meer docenten 
komen. Dat kunnen deels ook 
juniordocenten en student-assis-
tenten zijn die taken overnemen 
van drukbezette wetenschap-
pers. Een ander punt is dat 
tijdelijke contracten van vooral 
jonge docenten vaak niet worden 
verlengd, terwijl hun inzet wel 

nodig blijft. Onzekerheid over baan en inkomen is een 
van de belangrijkste stressfactoren, blijkt uit alle litera-
tuur op dit gebied. Dus probeer die zekerheid wel te 
bieden.”

Reageren? Mail naar redactie.advalvas@vu.nl.

‘Werkdruk 
personeel is  
te hoog’
Faculteiten moeten meer docenten 
aanstellen en tijdelijke contracten 
verlengen om de werkdruk te verlichten, 
vindt Dick de Gilder.

len over hoe de toets is opgezet. Dat is 
substantieel extra werk, maar ik krijg er 
geen extra tijd voor.”

Worden mensen ziek van hun werk? 
“Dat is lastig te zeggen. De motivatie 
onder docenten is hoog en ze melden 

Dick de Gilder
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E
rvaart u zelf dat de werk-
druk hoog is? “Ja, dat ervaar 
ik op mijn eigen faculteit, 
maar ik hoor het ook binnen 
de ondernemingsraad. Bijna 
elke docent werkt meer uren 
dan zijn of haar aanstel-

ling. Vaak ’s avonds en in het weekend. 
Ik heb een aanstelling voor vier dagen 
maar werk wel elke week tien tot vijftien 
uur extra. Als ik zaterdags nog even een 
mailtje naar een collega stuur, krijg ik 
vaak binnen een half uur antwoord. Dus 
zij doen dat ook. Het lijkt of iedereen dat 
normaal vindt.”

Hoe komt dat? “De afgelopen vijftien 
jaar is het aantal studenten enorm geste-
gen, maar er is minder personeel geko-
men. Aan de VU voelen we ook nog de 
gevolgen van de grote reorganisatie van 
de diensten. Ict-systemen zouden een 
deel van het werk overnemen, maar dat is 
niet in alle opzichten gelukt. En docenten 
hebben er meer taken bijgekregen. Zo is 
er nu extra aandacht voor de bewaking 
van de onderwijskwaliteit. Nu moet ik bij 
elk tentamen een verantwoording opstel-

‘Voorkom 
dat ze 
omvallen’
Bijna tachtig procent 
van de docenten op 
universiteiten vindt de 
werkdruk te hoog, blijkt 
uit een recente enquête 
van vakbond FNV 
Overheid en de Vawo. De 
helft van de docenten 
zegt zelfs lichamelijke 
en psychische klachten 
door het werk te hebben. 
Bij het ondersteunende 
personeel zijn de klachten 
over de werkdruk 
nauwelijks minder. Dick 
de Gilder, voorzitter 
onderdeelcommissie 
Sociale Wetenschappen, 
vindt het tijd voor actie.


